

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

[Texte]

Wednesday, December 6, 1989

• 1640

The Chairman: The meeting is now called to order. We are capable of sitting because we have four members present, including at least one member of the government.

We will be fairly informal today, sir. I think you know what our agenda is: it is to examine east-west relations. We are obviously very interested in your perception of the Germany question at this moment in time. Why do we not just ask you if you would care to give us your sense of where things are going and what the parameters of the political discussions are? I suppose we are as interested in the politics in eastern Europe and in East Germany as well. Then the members will ask you some questions, if you would just help us, please.

Mr. W.T. Delworth (Canadian Ambassador to the Federal Republic of Germany): Thank you very much, Mr. Chairman. It is a pleasure to meet with you in this committee and to share some thoughts with you.

I say at the outset that I have been away from Germany for five days, so I am feeling very remote and not as well informed as I might be. It is a long time at this particular point in German politics, so if I make any statements or pass any judgments that seem at variance with what you read in this morning's or this afternoon's newspaper, you will have to correct me.

I will not attempt to deal with the specifics of the situation, because they do tend to change with great rapidity. I will concentrate instead on some general remarks. Then I thought it might be interesting if I were to sketch in some of the points where I see Canadian interests being involved in what is going on at the moment, not by way of offering any policy recommendation, because that is not my job in this context, but to show areas where I think there might be some kind of further discussion within the committee about what Canada should be looking at and attempting to promote or attempting to safeguard as Europe moves on at this alarming and breath-taking pace we have been witnessing for the past short time.

You mentioned that your mandate is really to talk about east-west relations and to fit Germany into it. Let me put that in rather different terms, Mr. Chairman. I would like to present the thesis or argument that east-west relations are all about Germany.

East-west relations, in the sense we use the phrase to describe the confrontation of and the interaction between the communist and the non-communist world in the post-

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

[Traduction]

Le mercredi 6 décembre 1989

Le président: La séance est ouverte. Nous pouvons siéger étant donné que quatre membres sont présents, dont au moins un du côté du gouvernement.

Notre réunion d'aujourd'hui se déroulera sans formalités. Comme vous le savez sans doute, nous devons examiner les relations Est-Ouest. Bien entendu, nous nous intéressons de très près à ce que vous pensez de la situation actuelle en Allemagne. Pourriez-vous nous dire comment vous envisagez l'évolution de la situation et quels sont les paramètres du débat politique? Nous nous intéressons autant à la politique en Europe de l'Est qu'en Allemagne de l'Est. Les membres du Comité vous poseront ensuite quelques questions, si vous voulez bien y répondre.

M. W.T. Delworth (ambassadeur du Canada en République fédérale d'Allemagne): Merci beaucoup, monsieur le président. C'est un plaisir pour moi que de pouvoir échanger quelques idées avec vous.

Je tiens d'abord à préciser que j'ai quitté l'Allemagne depuis cinq jours et que je ne suis peut-être plus très au courant des événements. Cinq jours, c'est très long étant donné l'évolution actuelle de la vie politique allemande. Par conséquent, si je fais des déclarations qui ne correspondent pas tout à fait avec ce que vous avez lu dans le journal de ce matin ou de cet après-midi, reprenez-moi.

Je n'essaierai pas d'entrer dans les détails étant donné que la situation change très rapidement. Je me contenterai d'observations de portée générale. Je crois toutefois utile de parler un peu des questions qui intéressent le Canada pour le moment, sans toutefois faire de recommandations politiques, parce que ce n'est pas mon rôle. J'indiquerai simplement les domaines sur lesquels le Comité devrait se pencher quant aux questions que le Canada devrait examiner et chercher à promouvoir ou à sauvegarder dans le contexte de ces changements incroyables qui se produisent en Europe depuis quelque temps.

Vous avez mentionné que vous aviez pour mandat de discuter des relations Est-Ouest et de voir où l'Allemagne se situe dans ce contexte. Si vous le permettez, monsieur le président, je voudrais plutôt faire valoir que les relations Est-Ouest sont entièrement focalisées sur l'Allemagne.

Les relations Est-Ouest, dans le sens où nous utilisons cette expression pour décrire les affrontements et les rapports entre le monde communiste et non-communiste